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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów, 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 30.01.2024r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Centrum Aktywności Seniora w Więcborku. 

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 17:20 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 13/15 radnych. 

Radni nieobecni usprawiedliwieni – p. Stanisław Wegner i p. Marian Chęś. 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 

i Dróg UM w Więcborku      - Tomasz Fifielski 

5. Komendant Szczepu Więcborskich Drużyn Harcerskich 

„Aurea Tria”       - Kacper Sosnowski 

6. Przewodniczka       - Anna Górna  

 

W części pierwszej Posiedzenia uczestniczyły: Dyrektor Biura Obsługi Oswiaty 

Samorządowej w Więcborku p. Danuta Zawidzka oraz Dyrektor Szkoły Podstawowej Im. 

Marii Konopnickiej w Pęperzynie. 

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadziła Przewodnicząca Komisji Oświaty, 

Kultury, Sportu i Spraw Społecznych Rady Miejskiej w Więcborku p. Beata Kopta. 

Rozpoczynając posiedzenie Przewodnicząca Komisji powitała wszystkich obecnych  

i przypomniała porządek obrad posiedzenia, który obejmował: 

 

I część posiedzenia godz. 14:30 - wizja lokalna w szkole Podstawowej im. Marii Konopnickiej  

w Pęperzynie – radni spotykają się na miejscu wizji 

 

 

II część – kontynuacja posiedzenia Komisji w sali Centrum Aktywności Seniora  

 

1. Podsumowanie wizji lokalnej.  

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2024. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 
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rejestru zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na 

terenie Gminy Więcbork w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie pomników przyrody „Aleja Dębowa Runowo 

Krajeńskie - Borzyszkowo”. 

5. Informacja, dotycząca działalności Związku Harcerstwa Polskiego na terenie gminy 

Więcbork. 

6. Sprawy różne. 

 

Do porządku obrad nie wprowadzono zmian  

W dalszej części Przewodnicząca Komisji przystąpiła do realizacji porządku obrad.  

Punkt pierwszy drugiej części porządku obrad został wyczerpany w trakcie wizji lokalnej.  

Przewodnicząca Komisji oddała głos Skarbnik Gminy Więcbork, która przedstawiła 

projekt zmian w budżecie Gminy Więcbork na rok 2024. 

Zmiany dotyczyły: 

 

 

1. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów i wydatków budżetowych w 

związku  

z wpływem na wyodrębniony rachunek bankowy środków z Funduszu Pomocy na niżej 

wymienione zadania realizowane na podstawie Ustawy z dnia 12 marca 2022 r. o pomocy 

obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa:  

• wypłata świadczeń pieniężnych 40 zł za osobę dziennie (pomoc przyznawana na 

podstawie art. 13 ust. 1 ww. Ustawy) w rozdziale 75495 zwiększa się dochody (§2100)  

i wydatki (§3280 i §4860) o kwotę 2.416,00 zł,  

• pomoc w formie zasiłku okresowego (pomoc przyznawana na podstawie art. 29 i 30) w 

rozdziale 85214 zwiększa się dochody (§2100) i wydatki (§3290) o kwotę 1.200,00 zł,  

• świadczenie rodzinne (pomoc przyznawana na podstawie art. 26) w rozdziale 85595 

zwiększa się dochody (§2100) i wydatki (§3290 i §4860) o kwotę 4.833,00 zł.  

1. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów (§2180) i wydatków budżetowych  

w rozdziale 85395 o kwotę 2.040,00 zł, w związku ze złożonym wnioskiem do Wojewody 

Kujawsko-Pomorskiego o przekazanie środków na wypłaty dodatku dla gospodarstw 

domowych w 2024 r. Po stronie wydatków środki ujęte zostały w rozdziale 85395 §3110  

i §4210.  

2. Zwiększa się plan dochodów (§2460) i wydatków (§4010, §4110, §4120, §4710, §4210  

i §4300) w rozdziale 90005 o kwotę łączną 35.000,00 zł w związku z planowanym 

pokryciem przez NFOSiGW kosztów organizacji i funkcjonowania w 2024 r. punktu 

konsultacyjno-informacyjnego w ramach programu priorytetowego „Czyste powietrze”.  

3. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków w rozdziale 40001 pomiędzy §4430 

a §4010, §4110 i §4120 o kwotę łączną 1.805,77 zł celem sfinansowania kosztów obsługi 

zadania polegającego na wypłacie wyrównań dla przedsiębiorstw energetycznych.  

4. Dokonuje się zmian w planie finansowym pomiędzy rozdziałem 60013 §4520,  

a rozdziałem 60002 §4520 o kwotę 100,00 zł celem zabezpieczenia środków na uiszczenie 

opłaty z tytułu umieszczenia sieci kanalizacji sanitarnej w pasie gruntów PKP.  

5. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków w rozdziale 90015 pomiędzy §4270 

a §4300 o kwotę 966,00 zł. z przeznaczeniem na pokrycie kosztów przygotowania 

procedury przetargowej na zakup energii elektrycznej w 2025 r.  
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Projekt nie wywołał dyskusji. 

 

Przewodnicząca Komisji przystąpiła do zaopiniowania projektu uchwały. 

 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków lub 

znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków, położonych na terenie Gminy Więcbork 

w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków, omówił Burmistrz Więcborka  

p. Waldemar Kuszewski. 

W roku 2023 w ogłoszonym naborze do nowego Programu Ochrony Zabytków samorządy 

terytorialne mogły aplikować o środki na zabytki wpisane do rejestru znajdującego się  

w gminnej ewidencji zabytków. Gmina Więcbork złożyła dwa, takie wnioski na remont 

pomieszczeń w Urzędzie Miejskim oraz remont elewacji Urzędy Miejskiego (dofinansowanie 

uzyskano w wysokości 441.000, 00 zł prace zostaną wykonane w roku 2024). W dniu 10 

lutego 2023r. na stronie Gminy Więcbork ogłoszony został nabór dla właścicieli takich 

zabytków z terminem na składanie wniosków do 17 lutego 2023r., a Gmina w dalszej 

kolejności składała je do Banku Gospodarstwa Krajowego – operatora rzeczonego Programu. 

Wniosków wpłynęło pięć, a dotyczą one Parafii w: Zabartowie, Pęperzynie, Sypniewie, 

Runowie Krajeńskim i Więcborku. Łączna wartość zawnioskowanych środków, to kwota: 

580.748, 00 zł. Gmina Więcbork otrzymała to dofinansowanie. Przedmiotowa uchwała przede 

wszystkim precyzuje, kto może się ubiegać o dotację, zakres prac objętych dotacją możliwych 

do sfinansowania, terminy realizacji, procedury dotyczące wyłonienia wykonawców, jak 

również formy rozliczenia dotacji. Zgodnie z art. 250 ustawy o finansach publicznych dotacja 

udzielona przez jednostkę samorządu gminnego musi zostać wykorzystana do 31 grudnia 

danego roku budżetowego. Projekt przedmiotowej uchwały został skierowany do Urzędu 

Ochrony Konkurencji i Konsumentów oraz Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi  

o zaopiniowanie. Prezes UOKiK wniósł sugestię, żeby w §8 ust. 2 lit a uchwały oraz pkt 6  

z cz. 5 załącznik Nr 1 do projektu uchwały wprowadzić doprecyzowanie oraz uznał za 

konieczne doprecyzowanie projektu w taki sposób, aby jednoznacznie ograniczyć udzielanie 

pomocy de mini mis zgodnie z okresem stosowania Rozporządzenia Komisji UE z 2023 r. 

Cyt.: ”Ostatnim dniem udzielenia tej pomocy może być obecnie 30 czerwca 2031 roku”. 

Ministerstwo Rolnictwa /../ zasugerowało dodanie w §8 ust.1 po wyrazach „pomoc de mini 

mis” dodać „W tym pomocy de minimis w rolnictwie lub rybołówstwie”. Analogicznie 

postąpić po wyliczeniu w ust. 1 oraz ust. 2. Poprawki zostały naniesione i nie zachodzi 

konieczność ponownego zwracania się do ww. organów o opinie.  

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

Radna Beata Lida pytała, do kiedy należy rozliczyć się z przyznanych środków. 

Burmistrz Więcborka odpowiedział, że jeżeli chodzi o wszelkie dotacje z budżetu Gminy, 

należy pamiętać o tym, że podlegają one rozliczeniu w roku budżetowym, w którym zostały 

przyznane. Zatem na pewno rozliczenie musi nastąpić do końca bodajże października 2024 r., 
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tak, aby mieć możliwość złożenia wniosku do Banku Gospodarstwa Krajowego, który 

uruchamia środki.  

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie pomników przyrody „Aleja Dębowa Runowo Krajeńskie - 

Borzyszkowo” przedstawił Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg 

UM w Więcborku p. Tomasz Fifielski. 

Ustanawia się pomnikiem przyrody: 263 szt. dębów szypułkowych (Quercus robur) oraz 4 

szt. klonów pospolitych (Acer platanoides) rosnących wzdłuż drogi wojewódzkiej, relacji 

Runowo Krajeńskie - Borzyszkowo, oznaczonej, jako działka nr 319/1, położona w Runowie 

Krajeńskim, o obwodach w pierścienicy od 106 cm do 415 cm. Pomnikowi przyrody nadaje 

się nazwę „Aleja Dębowa Runowo Krajeńskie - Borzyszkowo”. Pomnik przyrody podlega 

ochronie w celu zachowania szczególnej wartości przyrodniczej i krajobrazowej. W stosunku 

do pomnika przyrody, o którym mowa w § 1, w ramach ochrony czynnej ustala się możliwość 

wykonywania cięć pielęgnacyjnych, sanitarnych (usuwanie posuszu) oraz cięć awaryjnych. 

W stosunku do ustanowionego pomnika przyrody, wprowadza się następujące zakazy:  

• niszczenia, uszkadzania lub przekształcania obiektu lub obszaru;  

• wykonywania prac ziemnych trwale zniekształcających rzeźbę terenu, z wyjątkiem prac 

związanych z zabezpieczeniem przeciwpowodziowym albo budową, odbudową, 

utrzymywaniem, remontem lub naprawą urządzeń wodnych;  

• uszkadzania i zanieczyszczania gleby;  

• dokonywania zmian stosunków wodnych, jeżeli zmiany te nie służą ochronie przyrody 

albo racjonalnej gospodarce rolnej, leśnej, wodnej lub rybackiej;  

• wylewania gnojowicy, z wyjątkiem nawożenia użytkowanych gruntów rolnych;  

• zmiany sposobu użytkowania ziemi;  

• umieszczania tablic reklamowych. 

 

Objęcie ochroną prawną Alei Dębowej Runowo Krajeńskie - Borzyszkowo na obszarze 

Gminy Więcbork ma na celu ochronę walorów przyrodniczych Gminy oraz kształtowanie 

właściwych postaw człowieka wobec środowiska naturalnego poprzez edukację ekologiczną 

wspartą o kontekst promocyjny i kulturowy. Aleja Dębowa Runowo Krajeńskie - 

Borzyszkowo, wzbogaci wartość przyrodniczą, historyczną, kulturową, turystyczną  

i edukacyjno – ekologiczną Gminy Więcbork, a objęcie go ochroną prawną pozwoli lepiej 

chronić pomnik od potencjalnego zniszczenia oraz podkreśli potencjał przyrodniczy Gminy 

Więcbork, poprzez zwiększenie wolumenu gminnych pomników przyrody. Zgodnie z art. 44 

ust. 3a ustawy o ochronie przyrody projekt uchwały w sprawie pomnika przyrody wymaga 

uzgodnienia z właściwym Regionalnym Dyrektorem Ochrony Środowiska. Pismem z dnia 22 

listopada 2023 r. organ wystąpił do Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska  

w Bydgoszczy o uzgodnienie projektu uchwały. Postanowieniem z dnia 21 grudnia 2023 r. 

Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Bydgoszczy uzgodnił pozytywnie projekt 

przedmiotowej uchwały. 
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Geneza wywołania przedmiotowego projektu uchwały jest to, że Zarząd Dróg Wojewódzkich 

wystąpił do Gminy Więcbork z wnioskiem o wycinkę ośmiu sztuk dębów, które utraciły 

zdolności życiowe – są suche. Okazuje się, że ta Aleja Pomnikowa została ustanowiona 

Rozporządzeniem Wojewody w 1991r. Zgodnie z aktualnymi przepisami ustawy o ochronie 

przyrody, aby móc cokolwiek wykonywać na tej Alei wpierw należy ustanowić przez organ, 

który za to odpowiada, w tym przypadku przez Rade Miejską w Więcborku. Żeby tego 

dokonać trzeba było wszystkie drzewa zinwentaryzować, określić współrzędne geograficzne. 

Te czynności wykonano, a dane umieszczono w załączniku do procedowanej uchwały. Jeżeli 

przedmiotowa uchwała zostanie przyjęta przez Radę Miejską, to po jej uprawomocnieniu 

kolejnym krokiem będzie wystąpienie do Rady Miejskiej o zdjęcie ochrony z ośmiu drzew,  

o których wspomniano powyżej i zgodę na usunięcie posuszu. 

 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. 

 

Radny Andrzej Wenda zapytał, czy wycinki drzew dokonywać będzie specjalistyczna firma. 

 

Radna Iwona Bonecka poprosiła o doprecyzowanie, na czym mają polegać rzeczone zabiegi 

pielęgnacyjne.  

 

Kierownik Referatu UM wskazał, że jeżeli chodzi o Aleję Runowo Krajeńskie – 

Borzyszkowo, to leży ona w pasie drogi wojewódzkiej, gdzie Zarządca jest zarząd Dróg 

Wojewódzkich. Do tej pory Zarządca Dróg na wniosek Gminy Więcbork wycinał gałęzie, 

wycinał posusz. Obecnie, po dokładnej analizie prawnej Zarząd Dróg stoi na stanowisku, że 

leży to w kompetencji Rady Miejskiej i Burmistrza. Uzgodnione zostało z Dyrektorem ZDW, 

że konieczne zabiegi pielęgnacyjne, dotyczące 5-6 drzew usytuowanych w pobliżu 

Przedszkola wykona ZDW. Natomiast w przypadku wycinki drzew Rada Miejska  

w Więcborku zdejmie uchwałą ochronę pomnikową i na wniosek Gminy te drzewa wytnie 

Zarząd Dróg Wojewódzkich, jako właściciel. Kwestia zdefiniowania zabiegów 

pielęgnacyjnych sprowadza się do wykonania w okresie maja – czerwca Gmina Więcbork 

wynajmuje firmę dysponującą podnośnikiem, dokonany zostanie przegląd drzew i w ramach 

zabiegów pielęgnacyjnych usunięte zostaną suche konary, stwarzające zagrożenie dla ruchu 

pojazdów i poruszających się pieszych. Te same czynności dotyczyć będą Alei Dębowej  

w Sypniewie. 

 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Kontynuując posiedzenia Przewodnicząca Komisji powitała obecnych na sali 

przedstawicieli Związku Harcerstwa Polskiego działających na terenie gminy Więcbork. 

Mówiła, że misją Związku Harcerstwa Polskiego jest wychowanie młodego człowieka, 

wspieranie go we wszechstronnym rozwoju i kształtowanie rozwoju poprzez stawianie 

wyzwań. Przewodnicząca prosiła o odpowiedź na pytanie, czy do tego wspierania 

Organizacja jest przygotowana i, czy jest w tym skuteczna. Stwierdziła, że Harcerstwo na 
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terenie gminy jest widoczne poprzez wiele inicjatyw i wydarzeń. Prosiła o przybliżenie 

Komisji tego, jak budowana jest Organizacja, czym się zajmuje i, jakie prowadzi aktywności. 

 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski w pierwszej kolejności wskazał na 

zmiany organizacyjne, jakie w ostatnim czasie nastąpiły w Organizacji. Szczep Więcborskie 

Drużyny Harcerskie zrzeszający zarówno harcerzy z terenu Więcborka, Sypniewa, Sępólna, 

Kamienia Krajeńskiego, a wkrótce także z Sośna i Przepałkowa do niedawna podległy był 

Hufcowi Tuchola z siedziba w Tucholi. Od jakiegoś czasu ze względu na różne zawirowania 

na początku listopada jednogłośnie podjęto decyzję o zmianie Hufca. W tym celu złożono 

wniosek do Chorągwi Kujawsko-Pomorskiej o zmianę przydziału pracy środowiska do Hufca 

ZHP Pałuki z siedziba w Smerzynie obok Łabiszyna w powiecie żnińskim. Dziś WDH są  

zrzeszeni w trzecim największym Hufcu Chorągwi Kujawsko-Pomorskiej, największym 

również powierzchniowo, bo rozciągniętym na całej zachodniej ścianie województwa.  Jego 

zdaniem zmian jest zdecydowanie korzystna. Już teraz doświadczono swego rodzaju odwilży- 

utworzono nowa drużynę w Sypniewie – powstała Starsza Drużyna Harcerska dla dzieci  

z klas VI i VII licząca 22 osoby + 4 osoby z kadry. W najbliższym czasie utworzona zostanie 

Gromada Zuchowa w Przepałkowie gm. Sośno i w samym Sośnie. W samym mieście 

Więcborku działają 3 drużyny: Grupa Zuchowa, Drużyna Harcerska i Drużyna Starsza 

Harcerska, w Sypniewie: Grupa Zuchowa i Drużyna Starsza Harcerska, która jest drużyna 

wielopoziomową i od września przyjmie osoby z klas IV, V, VI i VII. Jest jeszcze jedna 

drużyna na cały powiat, działając również poniekąd w Więcborku, z czego z Więcborka w tej 

drużynie jest 15 osób. W samym Więcborku grupa liczy około 80 osób. 

Przewodnicząca RM prosiła o informację, skąd Organizacja pozyskuje środki na działalność, 

jakie wydarzenia i imprezy są przez nią organizowane, w tym wyjazdy i obozy. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski skupił się na części dotyczącej sfery 

finansowej. Podał, że środki finansowe pochodzą przede wszystkim ze składki członkowskiej 

4 razy w roku – raz na kwartał 50, 00 zł, z czego 9, 00 zł pozostaje dla WDH pozostała część 

składki trafia do Hufca Chorągwi Głównej Kwatery ZHP. Pozostałe działania finansowane są 

ze środków przekazywanych przez sponsorów, darczyńców oraz z Projektów pisanych przez 

Organizację. Na ten moment Projekty napisane zostały do Gminy Więcbork oraz Starostwa 

Powiatowego w Sępólnie Krajeńskim. Zdarzało się również pisać projekty do fundacji,  

a jednym z takich Projektów „Ku Kulturze” w ramach, którego udało się pozyskać kwotę 

11.000, 00 zł, która sfinansowała 4 wyjazdy do: opery, filharmonii, teatru muzycznego  

i teatru dramatycznego. Czasem organizowane są wśród członków tzw. zrzutki na określony 

cel. W przypadku wyjazdów: rajdów lub biwaków opłaty uiszczają sami harcerze. W roku 

2023 harcerze WDH byli na obozie letnim, uczestniczyli w obchodach rocznicy Powstania 

Warszawskiego, na wyjeździe w Toruniu /zuchy/ Planetarium oraz w Grudziądzu. 

Przewodnicząca Komisji zapytała o finansowanie zakupu mundurów. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski podał, że mundury zakupują sami 

członkowie. Obecnie koszt ten wynosi około 300, 00 zł. W przyszłym roku ma nastąpić 

reforma mundurowa i wówczas trzeba będzie wymienić komplet umundurowania. Zmiany 

narzucane są odgórnie od Kwatery Głównej ZHP, a związane są z końcem licencji na obecny 

wzór umundurowania. 

Radny Jan Antczak proponował, aby harcerze zwrócili się do Nadleśnictwa Runowo 

Krajeńskie, bo jest możliwość zarobienia pieniędzy, np. w ramach akcji sadzenia lasu. Sądzi, 

że Nadleśniczy chętnie podobne inicjatywy wesprze. 
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Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski mówił, że harcerze uczestniczyli  

w ubiegłym roku w akcji sadzenia lasu w Dębinach, koło Sośna. Obsadzono wówczas 4ha 

lasu i za tą prace Zakład Usług Leśnych przekazał Organizacji na zakup polarów dla Drużyny 

sępoleńskiej kwotę 10.000, 00 zł. Akcja trwała 5 pełnych dni i uczestniczyło w niej  

w szczytowym momencie 220 osób. 

Przewodniczka Anna Górna odnosząc się do działań harcerzy wskazała, że  

w podstawowych jednostkach organizacyjnych praca odbywa się według sporządzonych 

planów pracy zatwierdzonych przez Programowca z Hufca. Na wszystkich poziomach 

metodycznych, zespołowo i zuchami i z harcerzami realizowane są Tropy, a indywidualnie 

zdobywane są Sprawności. Jeżeli chodzi o działania dodatkowe, to funkcjonuje coś takiego, 

jak plan pracy szczepu. W ramach działalności członkowie biorą udział we wszystkich 

wydarzeniach realizowanych przez szczep. Flagową imprezą jest Dzień Myśli Braterskiej 22 

lutego, corocznie brany jest udział w zlocie szczepu /dwukrotnie odbywał się on  

w Więcborku, raz w Dąbrowie/ i zlocie Hufca Tuchola. Teraz w związku ze zmianą Hufca 

będzie to udział w zlocie Hufca Pałuki. Dodatkowo corocznie i zuchy i harcerze biorą udział 

w akcji letniej. Zuchy trzeci raz wezmą udział w kolonii zuchowej w Smerzynie, gdzie są 

dobre i bezpieczne dla dzieci warunki. Harcerze również będą przebywać na obozie letnim  

w tej lokalizacji, z tym, że zuchy będą nocowały w specjalnych pawilonach i domkach, 

natomiast harcerze w namiotach. 

Przewodnicząca Komisji zauważyła, że członkowie organizacji, to w głównej mierze dzieci  

szkolne i przedszkolne. W związku z tym, chciała wiedzieć, czy Organizacja ma wsparcie 

szkół, przedszkoli, dyrektorów tych placówek. 

Przewodniczka Anna Górna stwierdziła, że z własnego doświadczenia może zapewnić, że 

to wsparcie jest ogromne. Począwszy od udostępnienia pomieszczeń na prowadzenie 

działalności po przychylność względem wszystkich działań i inicjatyw. Dotyczy to Sypniewa, 

trudno jej powiedział, jak wygląda to w Więcborku. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski stwierdził żartobliwie, że w Sypniewie 

wygląda to tak, a w Więcborku chyba jeszcze lepiej. Mówiąc poważnie wskazał, że jeżeli 

chodzi o współpracę ze szkołami nie ma żadnego problemu. Szkoła Podstawowa Nr 2 jest 

baza noclegowa WDH, natomiast bazą, gdzie organizowane są różnego rodzaju wydarzenia, 

Szkoła Podstawowa Nr 1 w Więcborku. Najbliższa uroczysta gala z okazji Dnia Myśli 

Braterskiej 3 marca 2024 r. odbędzie się właśnie w tej Szkole, w jej trakcie nastąpi nadanie 

sztandaru. Już dziś zaprasza na ta uroczystości wszystkich radnych.  Komendant wspomniał 

również o bliskiej współpracy z Miejsko-Gminnym Ośrodkiem Kultury w Więcborku, gdzie 

odbywają się nocki w mniejszych grupach. 

Radna Iwona Bonecka pytała o współpracę ze szkołami bardziej w kontekście spotkań  

z uczniami i przedstawianiu im swojej działalności, również zachęcaniu do wstępowania  

w szeregi harcerstwa. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski powiedział, że takie akcje promocyjne, 

odbywają się, co jakich czas, ale z czasem coraz rzadziej, ponieważ są coraz mniej skuteczne. 

Harcerze są w Więcborku widoczni, pewne informacje przekazywane są „pocztą pantoflową” 

i jest to swego rodzaju naturalna promocja. 
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Radna Bonecka zauważyła, że działalność harcerska, to głównie działalność wychowawcza, 

a dla szkoły jest to też jeden z głównym obszarów do realizacji. W szeregi harcerstwa 

wstępują różni uczniowie i młodzież trafiają. Jeżeli pojawia się osoba trudna lub jeżeli 

zaobserwuje się, że coś jest nie tak, czy podejmowany jest kontakt z wychowawcą. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski powiedział, że najczęściej wychowawcy 

kontaktowali się w takich przypadkach, jako pierwsi. Bywało tak, że wskazywane dzieci  

w szeregach organizacji nie przejawiały żadnych niepokojących zachowań, ale bywały też 

dzieci problematyczne i w szkole i w organizacji. W takiej sytuacji podejmowana jest  

w pierwszej kolejności rozmowa z dzieckiem w dalszym etapie z rodzicami i jeżeli te 

działania nie przynoszą pożądanych efektów, jeżeli nie da się współpracować z taką osobą 

jest ona usuwana z szeregów harcerstwa.     

Radny Jan Antczak pytał o koszt Sztandaru dla Więcborskich Drużyn Harcerskich. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski podał, że całkowity koszt, to kwota około 

23.000, 00 zł. Na ten moment brakująca kwota wynosi 2.000, 00 zł, więc większość kwoty 

została zebrana. Sam sztandar, to kwota 10.000, 00 zł pozostała kwota to akcesoria do 

sztandaru, tj. szarfy, rękawiczki, gablota, oświetlenie led do gabloty. Sztandar będzie miał 

swoje miejsce naprzeciw pomieszczenia zajmowanego przez harcerzy w MGOK  

w Więcborku. Obecną siedzibą WDH jest obecnie Miejsko-Gminny Dom Kultury  

w Więcborku, II piętro. Tam prowadzona jest cała część administracyjna, odbywają się 

spotkania harcerzy w mniejszych grupach. 

Przewodnicząca RM dopytywała, jak wyglądają sprawy dotyczące organizacji harcówki  

w lasku miejskim.   

Burmistrz Więcborka zabierając głos w kwestii pomieszczeń dla harcerzy mówił, że 

obecnie do ich dyspozycji przekazane zostały wyremontowane pomieszczenia w Miejsko-

Gminnym Domu Kultury w Więcborku  tym samym zapewniono bazę lokalową na działania 

organizacji. Jeżeli chodzi o Harcówkę, to w 2022 r. podpisano umowę dzierżawy za 

symboliczną złotówkę na pomieszczenia w lasku miejskim. Wcześniej te pomieszczenia 

zajmowane były przez Kurkowe Bractwo Strzeleckie, z którym udało się dojść do 

porozumienia i za porozumieniem stron wykonać pewne ruchy, jeżeli chodzi o zajmowane 

pomieszczenia. Według założeń Druhny Komendant Hufca w Tucholi p. Danuty Słomy była 

możliwość wyremontowania tych pomieszczeń z pozyskanych środków zewnętrznych, bądź 

ze środków własnych Organizacji. Niestety te założenia nie zostały zrealizowane, nastąpiła 

też zmiana Hufca. Odbyło się spotkanie z Komendant Hufca Pałuki Druhna Harcmistrz Olgą 

Skotnicką, efekty rozmów widać. Burmistrz jest w stałym kontakcie z Druhna i otrzymał 

informację, że Druhna Słoma wyraziła zgodę na rozwiązanie umowy, o której mowa powyżej, 

za porozumieniem stron. Zatem zostanie podpisana nowa umowa z Hufcem Pałuki. Na dziś 

po przeprowadzonej wizji lokalnej wygląda to wszystko optymistycznie, ale za wcześnie, by 

mówić o precyzyjnych planach, czy konkretnych datach. Niemniej temat zmierza w dobrym 

kierunku, a rozmowy dotyczą nie tylko pomieszczeń w lasku miejskim, ale również obiektu 

na plaży miejskiej. 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski dodał, że Druhna Komendantka 

zaproponowała, że zorganizuje spotkanie z Komendantem Chorągwi, ponieważ władze 

Chorągwi od tamtego spotkania również się zmieniły. Na spotkaniu ma pojawić się 

Komendantka Chorągwi wraz ze swoim Zastępca, który to przygotowuje Projekty unijne  

i organizuje środki na działania Organizacji. Jest on również Komendantem Harcerskiego 

Ośrodka Wypoczynkowego w Smerzynie, na którego modernizację pozyskał środki w łącznej 
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wysokości około 3.000.000, 00 zł. pochodzące z dotacji, z województwa i z Unii 

Europejskiej. Więcborskie Drużyny Harcerskie liczą na jego wsparcie. Sam obiecał pomoc  

w pozyskaniu przez WDH środków zewnętrznych na obóz letni. Co do pomieszczeń  

w MGOK, to są one bardzo przydatne na spotkania w mniejszych grupach, natomiast siedziba 

w lasku miejskim na pewno pozwoliłaby na spotkania całej Drużyny lub z kilkoma 

Drużynami, a dodatkowym atutem byłoby tu otoczenie lasu. 

Przewodnicząca Komisji zapytała, co oprócz harcówki w lasku miejskim jest w planach  

i zamierzeniach Harcerzy.     

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski powiedział, że w najbliższym czasie  

w Sypniewie zorganizowane zostaną „Imieniny Zucha” dla zuchów z naszego Szczepu. 

Przewodniczka Anna Górna uzupełniła, że „Imieniny Zucha” wypadają 29 lutego, zatem 

raz na cztery lata zuch jest pępkiem świata. Ta najbliższa impreza będzie jej pierwszą, więc 

wszyscy chcieliby, aby było to porządne wydarzenie. Plan jest już przygotowany, wszystko 

odbędzie się w czwartek i liczy, że frekwencja dopisze.  

 

Komendant Szczepu WDH p. Kacper Sosnowski rozwijając wątek planów WDH na 

najbliższy czas. Mówił, że otrzymali propozycje organizacji ogólnopolskiego zlotu, pn.: 

„Wicek” związaną z błogosławionym Wincentym Królikowskim, który będzie odbywał się  

w Chorągwi w Toruniu. Szczep Więcborski ma być odpowiedzialny za przygotowanie trasy 

wędrowniczej, która przewiduje 1200 uczestników tylko na tej trasie. Cały zlot ma 

obejmować 6 tys. uczestników. Z jednej strony, to duży zaszczyt, z drugiej mnóstwo ciężkiej 

pracy i wyzwanie. Do tego przedsięwzięcia prawdopodobnie zaangażowani zostaną wszyscy 

starsi harcerze wędrownicy i instruktorzy ze Szczepu. Poza tym reprezentacja Szczepu 

więcborskiego wyjeżdża w dwuosobowym składzie na uroczystości 80 rocznicy odbicia 

Klasztoru pod Monte Casino oraz duża reprezentacja WDH pojawi się na obchodach 80 

rocznicy wybuchu Powstania Warszawskiego. Istnieje duże prawdopodobieństwo, że w tej 

drugiej wspomnianej uroczystości, formacja Pałuk będzie pełnić funkcję Drużyny 

Reprezentacyjnej Związku Harcerstwa Polskiego niosąc sztandar całej Organizacji. 

Przewodnicząca Komisji kończąc tą cześć posiedzenia podziękowała przedstawicielom 

Harcerstwa za przyjęcie zaproszenia i przybliżenie spraw dotyczących działalności  

Organizacji i planów na przyszłość radnym. Rada Miejska w Więcborku jest przychylna 

działaniom zmierzającym do kształtowania właściwych postaw wśród dzieci i młodzieży, 

dlatego mogą liczyć na jej wsparcie. 

W sprawach różnych Przewodnicząca Komisji przedstawiła pismo, jakie wpłynęło do 

burmistrza Więcborka z propozycją opracowania i wydania pełnowymiarowej monografii 

miasta Więcbork od dr Sławomira Łanieckiego z Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego  

w Bydgoszczy.  

Burmistrz Więcborka wskazał, że przedstawienie propozycji Radnym ma na celu uzyskanie 

ich opinii w tej sprawie. Część z radnych może pamiętać, że był już taki moment, kiedy 

zastanawiano się nad podjęciem działań odnośnie przygotowania podobnej publikacji, ale 

wówczas tematu nie podjęto. Uważał, że teraz jest ten moment, kiedy warto byłoby rozważyć, 

tę opcję i zrealizować koncept. Można oczywiście dywagować, czy jest to rzecz najbardziej 
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obecnie potrzebna, ale tą propozycję należy postrzegać bardziej w kategoriach przygotowania 

pozycji, która przedstawi rys historyczny gminy Więcbork na przestrzeni wieków w wielu 

aspektach. W roku bieżącym koszt tego przedsięwzięcia wyniósłby około 26.000, 00 zł, jeżeli 

umowa zostałaby podpisana na wszystkie rozdziały. W roku 2024 prace nad książka by się 

rozpoczęły, natomiast zakończenie, na pewno za dwa lata. Kolejnym etapem byłoby ustalenie, 

w jakim wydawnictwie i na jakim papierze druk oraz nakład tego druku. Wiele gmin podobne 

publikacje już ma przygotowane, zatem chciałby poznać opinie radnych w tym względzie.  

Przewodnicząca Komisji zauważyła, że w piśmie podana jest kwota wynagrodzenia dla 

jednego z autorów, chciała wiedzieć ilu jest przewidywanych autorów opracowania.  

Radny Mateusz Łański powiedział, że przewidywanych jest 9 rozdziałów, zatem każdy 

pisany byłby przez innego autora.  

Przewodnicząca RM stwierdziła, że nie neguje zasadności wydania podobnej publikacji, 

pytanie czy od razu trzeba się decydować. Zastanawiała się, czy może należałoby zrobić 

szersze rozeznanie. 

Radny Jan Antczak proponował odłożyć sprawę w czasie i powrócić do niej po wyborach.  

Radny Łański uważał, że kwota 45.000, 00 zł, rozłożona na dwa lata, to nie są duże 

pieniądze.  

Przewodnicząca RM zwróciła uwagę, że póki co mówimy o kwocie samego opracowania. 

Kolejnym kosztem będzie wydanie publikacji. Mowa tu o autorach z tytułami profesorskim, 

zatem nie ma tu mowy o osobach hobbistycznie zajmujących się historią. 

Burmistrz Więcborka zaznaczył, że każdą kwotę można zanegować, tak, jak samo wydanie 

książki, ale należy pamiętać o tym, że nie robimy tego dla siebie, ale dla potomnych, 

pozostawienia śladu, a przede wszystkim utrwalenia i usystematyzowania wiedzy o genezie  

i procesach transformacji, jakie doprowadziły do ukształtowania miasta.  Pełna wersja mówi  

o 13 rozdziałach łącznie z opisem walorów przyrodniczych itp.  Osoby - autorzy rozdziałów, 

to tak, jak zauważył radny nie osoby przypadkowe, a autorzy i współautorzy publikacji 

wymienionych w piśmie. Myśląc o konkursie w kontekście wyboru autorów, zastanawia się, 

na co miałby zwracać uwagę przy weryfikacji, tj. czy miałyby być to tytuły naukowe?. Sądził, 

że kluczowe jest doświadczenie autorów, ale też doświadczenie zebrane na naszym terenie. 

Ten teren jest bliski autorom wskazanym w piśmie, bliższy niż być może autorom 

zajmującym się podobnymi publikacjami, np. z Warszawy.  Napisanie książki, to na pewno 

nie jeden rok budżetowy. Liczy, że zakończenie, to rok 2025, a wydanie rok 2026 lub 2027. 

Czas, w jakim przedstawiona została propozycja nie jest przypadkowy, gdyż, jeżeli autorzy 

nawiążą współpracę z innym zleceniodawca i zaangażują się w opracowanie dotyczące 

innego terenu, automatycznie są niedostępni dla pozostałych zainteresowanych. 
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Radny Łański przekonywał, że są to przede wszystkim wykładowcy z poszczególnych epok 

historycznych i oni zajmują się pracą na Uniwersytecie i badają swoją dziedzinę. 

Przewodnicząca Komisji zamknęła dyskusje i przystąpiono do wydania opinii.  

Przewodnicząca Komisji zapytała, kto z radnych jest za przystąpieniem do projektu 

przedstawionego w piśmie. 

Obecnych 13 radnych 

 

Za pozytywnym zaopiniowaniem głosowało - 11 radnych 

Wstrzymało się od głosu - 2 radnych 

 

Opinia do wniosku pozytywna 

 

W dalszej części punktu Przewodnicząca Komisji zapoznała radnych z pismem Gminnej 

Spółki Wodnej w kwestii sytuacji hydrologicznej na terenie gminy Więcbork oraz pismach 

Burmistrza Więcborka w tej sprawie skierowanych do GSW w Więcborku oraz Regionalnego 

Zarządu Gospodarki Wodnej „Wody Polskie” w Bydgoszczy. 

 

Burmistrz Więcborka uznał, że bardzo dobrze się stało, że podobne informacje do Gminy 

Więcbork wpływają. Stan wód i ogólna sytuacja hydrologiczna na terenie gminy Więcbork 

jest rzeczywiście alarmująca. Sygnały o zagrożeniach spływają z różnych stron i miejsc. 

Podjęto w tej sprawie między innymi rozmowy z Kierownikiem rejonu, co spowodowało 

pewne skuteczne działania w tym kierunku na cieku Lubcza. Struga Lubcza miała być 

konserwowana w 2023r., ale w postępowaniu przetargowym nie udało się wyłonić oferenta, 

gdyż proponowane kwoty przewyższyły zabezpieczoną pule środków przez Wody Polskie. To 

skutkowało ty, że przez ponad pół roku nikt z tym nic nie zrobił. Instytucja przyznaje, że 

popełniono błąd, ale też nie spodziewano się że w ostatnim kwartale 2023r.,opad wody będzie 

tak obfity. Problem jednak nie dotyczy tylko tego miejsca, a brak konserwacji cieków mocno 

się do tego przyczynił. 

 

Radny Andrzej Wenda potwierdził, że sytuacja rzeczywiście jest poważna, a jest ona 

wynikiem kilkuletnich zaniedbań w zakresie właściwej konserwacji cieków. Ostatnie lata 

były suche z ujemnym bilansem hydrologicznym, więc nikt do tego nie przykładał większej 

wagi. Instytucja Wody Polskie nie wypełnia przypisanych im zadań właściwie i to jest duży 

problem. Na dziś wielu rolników traci, bo zalane łąki nie wydadzą plonu. Gminna Spółka 

Wodna jest zrzeszeniem rolników z terenu gminy Więcbork. Rolnicy płacą nieduże składki, 

ale tylko dobry sprzęt jest w stanie rozwiązać problemy, gdyż fizycznie ludźmi wielu rzeczy 

nie da się wykonać. 

 

Radny Stanisław Piłka podał, że poważnych zalewisk jest obecnie sporo. Teren Puszczy, 

Czarmunia, poziom jeziora podniósł się wysoko. Chociaż zaobserwował, że teraz nieco ten 

poziom spadł o około 20cm. Duzy problem jest na Rokitce w Klarynowie. Należałoby 

spotkać się ponownie z Burmistrze Łobżenicy i przedyskutować konieczność poszerzenia 

rowu na 6 m. 
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Burmistrz Więcborka powiedział, że należy zaznaczyć, że ten problem nie dotyczy tylko 

gminy Więcbork. Niemniej zaakcentował, że nie tylko tereny wiejskie gminy borykają się  

z wysoką wodą, ale również stan jeziora Więcborskiego, które często jest traktowany, jak 

zbiornik retencyjny, ale mimo wszystko okazało się, że woda spływająca do Orlej jest obficie 

spuszczana. Należy mieć też świadomość, że Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej ma 

również swoje wytyczne i często decyzje rozpatrywane są na zasadzie wyrządzenia 

mniejszego zła, tj, jeżeli ma do rozważenia, czy zalać łąki, czy posesje i domostwa wiadomo, 

jaka opcja zostanie wybrana.  

W tej części posiedzenia zaakcentowano kwestię związaną z wymianą pieców w ramach, tzw. 

Uchwały antysmogowej Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego. 

Burmistrz Więcborka powiedział, że temat ten rozwinie na sesji w dniu kolejnym w ramach 

swojego sprawozdania z działań pomiędzy sesjami. 

 

Na tym posiedzenie zakończono 

Prot. I. Mrozek 

Przewodnicząca Komisji 

Oświaty, Kultury, Sportu 

i Spraw Społecznych 

 

/-/ Beata Kopta 

 


